



ACTIVE SHOOTER TRAINING SESSION

Do you know what to do in the event of an active shooter on campus?

This training session (also known as “Hostile Intruder”) is designed to empower individuals with knowledge and strategies for recognizing and surviving an active shooter situation.

• This course is free for students, faculty and staff members of McGill University.

Benefits of the training.

Research has shown that individuals trained in the basic components of the “Survival Mindset” (*Awareness, Preparation and Rehearsal*) increase their chances of surviving emergency situations. This training empowers attendees to take direct responsibility for their personal safety by developing a “survival mindset”.

What is covered in the training?

- Defining the active shooter situation
- Pre-incident indicators or “red flag” behaviours of concerns and triggers
- Discussing the “Survival Response” options
- Key information you need to relay to 911 and/or Law Enforcement response teams
- Reacting to Law Enforcement teams
- Developing the three main components of the “Survival Mindset”



This training session also features *Shots Fired on Campus: When Lightning Strikes*® -an instructional DVD produced by The Center for Personal Protection and Safety. In conjunction with the training session, the purpose of this instructional program is to help students, staff, and faculty alike to recognize the warning signs and understand how to respond to them if an active shooter situation were to occur.

How long does the session last?

The training lasts sixty minutes.

Where and when do the sessions occur?

Active shooter training sessions are scheduled throughout the year and take place on both our campuses. Contact us if you would like to arrange a private training session for your faculty, department or group. To sign up or learn more, go to:

Protocol

What Should I Do?

- Know your surroundings

➤ If you are in a public/open space (hallway, cafeteria, or library) and exiting the building is an immediate option:

• Get Out

- Notify anyone you encounter to exit the building immediately

- Call **911** and Security Services

- 514 398-3000 Downtown Campus

- 514 398-7777 Macdonald Campus

- Provide the following information:

Your name • Location of incident • Number of suspects and physical description • Your current location

➤ If you cannot Get Out, **Hide Out**

- Enter the nearest room or office

- Close and lock the door, if possible, barricade it with heavy articles

- Take shelter behind a sturdy piece of furniture

- Keep quiet and act as if there is no one in the room and turn off the lights and all audio equipment

- **Do not** answer the door to *anyone*

➤ If a phone is available, quietly call **911** and Security Services and then turn the phone off or make sure it's on vibration mode

What Should I Not Do?

- Do not pull the fire alarm (this will signal occupants to evacuate the building and possibly place them in harm's way)





TIREUR ACTIF: SESSION DE FORMATION

Sauriez-vous quoi faire en présence d'un tireur actif sur le campus?

Cette séance de formation (aussi connu sous le nom de «Agresseur armé») vise à donner aux participants les connaissances et stratégies pour reconnaître l'intrusion d'un tireur actif et y survivre.

- Cette formation est offerte gratuitement pour les étudiants, les enseignants et le personnel de l'Université McGill.

Avantages de la formation.

Des recherches ont démontré que les personnes ayant acquis les principes de base de la «mentalité de survie» (prise de conscience, préparation et répétition) augmentent leurs chances de survivre aux situations d'urgence. Cette formation habilite toute personne sur nos campus à assumer la responsabilité de sa propre sécurité en développant une «mentalité de survie».

En quoi consiste la formation?

- Définition de l'intrusion d'un tireur actif
- Signes précurseurs ou «signaux d'alarmes», comportements inquiétants et éléments déclencheurs
- Identifier les options de réaction possible afin de survivre
- Renseignements essentiels à transmettre au 911 et/ou aux équipes d'intervention
- Interaction avec les équipes d'intervention
- Développement des trois principaux éléments de la «mentalité de survie»



Cette séance de formation comprend aussi la présentation du DVD *Shots Fired on Campus: When Lightning Strikes*® -produit par The Center for Personal Protection and Safety. La séance de formation a pour but d'aider les étudiants, les enseignants et le personnel à reconnaître les signaux d'alarme et apprendre comment réagir en présence d'un tireur actif.

Combien de temps dure la séance de formation?

La séance dure soixante minutes.

Où et quand la séance est-elle disponible?

La formation sur le protocole à respecter en présence d'un tireur actif est offerte tout au long de l'année sur les campus. Contactez-nous si vous voulez organiser une séance de formation privée pour votre faculté, département ou groupe. Pour vous inscrire ou en savoir davantage, visitez:

Protocole

Ce que vous devez faire?

- Connaître son environnement
- Si vous vous trouvez dans un espace public/ouvert (corridor, cafétéria, bibliothèque ou toute autre endroit) et que l'évacuation est une possibilité immédiate:
- **Quittez l'immeuble**
 - Indiquez à toute personne que vous rencontrez l'urgence de quitter l'immeuble
 - Composez le **911** et communiquez avec le Service de sécurité
 - 514 398-3000 Campus du centre-ville
 - 514 398-7777 Campus Macdonald
 - Donnez les renseignements suivants:
Votre nom • Le lieu de l'incident • Le nombre de suspects et leur description physique • L'endroit où vous vous trouvez

Si vous ne pouvez sortir, Cachez-vous

- Entrez dans la pièce ou le bureau le plus proche
- Fermez et verrouillez la porte, si possible, barricadez-la à l'aide d'objets lourds
- Abritez-vous derrière un meuble solide
- Soyez discret et faites comme s'il n'y avait personne dans la pièce; éteignez les lumières et tout équipement audio
- *N'ouvrez la porte à personne*

➤ Si un téléphone est disponible, appelez à voix basse le **911** et le Service de sécurité et mettez ensuite tous les téléphones en mode silencieux

Ce que vous ne devez pas faire?

- Ne déclenchez pas l'alarme incendie (cela signifierait aux occupants l'urgence de quitter l'immeuble, pouvant ainsi les mettre en danger)

